

Co nového nás čeká v daňových zákonech v roce 2011

Je tu opět nový rok a s ním i nadílka v podobě četných legislativních změn. V následujícím článku bychom vám chtěli přiblížit alespoň ty nejvýznamnější, které se dotknou financí většiny z nás. Pokud není dále v textu uvedeno jinak, účinnost uváděných změn nastala již od 1. 1. 2011. Jednotlivé změny jsme přehledně rozdělili do několika oblastí dle zákonů, kterých se změny týkají:

Zákon o daních z příjmů

Daň z příjmů fyzických osob:

- snížení slevy na poplatníka pouze pro rok 2011 z 24 840 Kč na 23 640 Kč,
- zrušení osvobození některých výsluhových příspěvků u bývalých vojáků z povolání a příslušníků bezpečnostních sborů,
- zrušení osvobození platu prezidenta republiky,
- zrušení osvobození úroků ze stavebního spoření a mimořádné zdanění státní podpory ke stavebnímu spoření za rok 2010,
- omezení výše daňových úlev pro ekonomicky aktivní důchodce – překročili-li součet příjmů ze všech dílčích základů daně 840 tisíc Kč za kalendářní rok, bude zdaněn i celý pobíraný důchod,
- rozšíření daňové úlevy na produkty penzijního pojištění poskytnuté institucemi v zahraničí (ostatní pravidla zůstávají beze změny),
- při zdanění výběru finanční částky u produktů soukromého životního pojištění je možné od základu daně odečíst pouze částku pojistného zaplacenou zaměstnancem, nikoli zaměstnavatelem,
- výdajový paušál u příjmů z pronajmaného obchodního majetku dle § 7 je stejný jako pro příjmy z pronájmu majetku dle § 9, tj. 30 %,
- zaplacená záloha je při ukončení činnosti a při přechodu z vedení účetnictví na paušální výdaje daňovým výdajem, přijatá záloha zdanitelným příjmem.

Daň z příjmů právnických osob:

- účinnost osvobození pro licenční poplatky vyplácené mezi přidruženými společnostmi plynoucí společností, které jsou daňovým rezidentem EU,
- zrušení snížení daně o polovinu z důvodu zaměstnávání invalidních zaměstnanců,
- zrušení osvobození úroků u spořitelnic a úvěrních družstev,
- dary poskytnuté středním školám a vyšším odborným školám na pořízení materiálu nebo zařízení nebo na opravy a modernizaci zařízení využívaných pro účely praktického vyučování lze odečíst až do výše 10 % základu daně,
- daňovým nákladem je motivační příspěvek do limitu, poskytnutý na základě smluvního vztahu

žákovi nebo studentovi připravujícímu se pro poplatníka na výkon profese.

Společně:

- procesní úpravy daní z příjmů v návaznosti na nový daňový řád (povinnost podat po uplynutí kalendářního roku vyúčtování daně vybírané srážkou, změny zaokrouhlování apod.),
- zrušení osvobození příjmů z provozu ekologických zařízení od daně z příjmů fyzických i právnických osob – v souvislosti s tím došlo i ke změnám v odpisování solárních zařízení a jejich finančním leasingu,
- bude možné daňově odepsat pohledávku s rozvahovou hodnotou v okamžiku vzniku vyšší než 200 tisíc Kč, jež není řešena soudně, ale zároveň splňuje všechny ostatní podmínky pro tvorbu daňových opravných položek,
- upřesnění pravidel pro použití paušálního výdaje na dopravu, výslovně je zakázána kombinace uplatnění paušálního výdaje na dopravu a skutečných výdajů v průběhu jednoho zdaňovacího období u jednoho vozidla,
- reakce na možnost komponentního odpisování podle účetních předpisů – pro daňové účely

(Pokračování na stránce 2)

DAŇOVÝ KALENDAŘ

LEDEN

20. 1.

Daň z příjmů: měsíční odvod úhrnu sražených záloh na daň z příjmů fyzických osob ze závislé činnosti a z funkčních požitků

25. 1.

Spotřební daň: splatnost daně za listopad 2010 (pouze spotřební daň z lihu)

Spotřební daň: daňové přiznání za prosinec 2010

Spotřební daň: daňové přiznání k uplatnění nároku na vrácení spotřební daně z topných olejů, zelené nafty a ostatních (technických) benzinů za prosinec 2010 (pokud vznikl nárok)

DPH: daňové přiznání a daň za 4. čtvrtletí a za prosinec 2010

DPH: souhrnné hlášení za 4. čtvrtletí a prosinec 2010

Energetické daně: daňové přiznání a splatnost daně z plynu, pevných paliv a elektřiny za prosinec 2010

KRÁTCE

Nová vyhláška pro distributory pohonných hmot



V současné době je připravován návrh vyhlášky o registraci distributorů pohonných hmot. Návrh vyhlášky je zpracován na základě navrhovaných změn zákona

(např. zákon o pohonných hmotách a čerpacích stanicích pohonných hmot a o změně některých souvisejících zákonů, zákona o ochraně ovzduší).

Novelou zákona se zavádí nový § 4a – povinnost registrace osob, které prodávají pohonné hmoty na území ČR, a to u příslušného celního úřadu. Jde o distributory pohonných hmot, kteří prodávají pohonné hmoty mimo prodeje na čerpacích stanicích.

Vyhláška má čtyři přílohy, které obsahují vzory oznámení o zahájení činnosti a vzory potvrzení o registraci distributorů pohonných hmot, kteří jsou buď fyzickou, nebo právnickou osobou.

Účinnost vyhlášky je navržena tak, aby korespondovala s datem nabytí účinnosti zákona, tak aby oba právní předpisy nabyly účinnosti současně. V současné době je novela zákona o pohonných hmotách rozeslána po-

(Pokračování na stránce 2)

Připravte se – přichází budoucnost.
Držíme Vám místo!

16. února 2011 Hotel Boscolo, Praha 1

sas forum
PRAHA 2011



Veškeré informace o 14. ročníku
konference SAS Forum Praha 2011,
najdete na adrese
www.sas.com/cz/sasforum.

sas THE POWER TO KNOW.

(Pokračování ze stránky 1)

se u komponent uplatní daňový odpis vypočtený v závislosti na zařazení hlavního hmotného majetku, z něhož byla komponenta vyčleněna.

Zákon o rezervách

- umožnění tvorby rezerv i u hmotného majetku, který je účetně odpisován metodou komponentního odpisování,
- pro tvorbu opravných položek k pohledávkám bude postačovat řádně se účastnit soudního řízení,
- pokud nebudou peněžní prostředky zákoných rezerv převedeny do termínu podání daňového přiznání na vázaný účet, bude nutné rezervu zrušit již ve zdaňovacím období, kdy k porušení podmínky došlo.

Zákon o dani z přidané hodnoty

Účinnost této novely nastane až od 1. 4. 2011, chtěli bychom upozornit, že i přesto již mají plátcí od 1. 1. 2011 povinnost podávat přiznání k DPH na nových tiskopisech. O nejdůležitějších změnách jsme vás již informovali v našich předchozích číslech FM, proto jen krátce uvádíme jejich výčet:

- změny v pravidlech uplatnění nároku na odpočet,
- vrácení DPH u nedobytných pohledávek,
- rozšíření režimu přenesení daňové povinnosti (reverse charge) u vnitrostátních dodávek,
- stanovení místa plnění u služeb v oblasti kultury, umění, sportu, vědy, vzdělávání, zábavy apod.,
- ručení odběratele (plátce) za odvedení DPH dodavatelem,
- opravy základu daně a výše daně.

Zákon o zaměstnanosti

- výpověď, odstupné a podpora v nezaměstnanosti – podpora se začne vyplácet až poté, co doběhne výplata odstupného,
- podání výpovědi bez vážných důvodů, které vyjmenovává zákoník práce – bude vyplacena nižší podpora v nezaměstnanosti ve výši 45 % dosavadního průměrného měsíčního čistého výdělku,
- uchazeči o práci pobírající podporu v nezaměstnanosti ztrácejí možnost si přivydělat,
- překlenovací příspěvek pro začínající podnikatele – nezaměstnaní, kteří se rozhodnou řešit svou situaci podnikáním, dostanou překlenovací příspěvek (maximálně na pět měsíců).

Zákoník práce

- dohoda o provedení práce musí být nově vždy sjednána písemně,
- náhradu mzdy během dočasné pracovní neschopnosti nebo karantény bude vyplácet zaměstnavatel za prvních 21 dnů trvání nemoci/karantény,
- platí zákaz zrušit pracovní poměr ve zkušební době během 21 dnů nemoci,

- zavedení modrých karet pro cizince – na jejich základě budou moci v ČR legálně pracovat a pobývat vysoce kvalifikovaní zaměstnanci a jejich rodiny,
- možnost uzavření dle trvajících pracovního poměru na dobu určitou pro pracující v EU (až na 5 let s jedním opakováním, tj. celkem až na 10 let),
- změna v evidenci pracovních úrazů – zaveden nový formulář hlášení pracovního úrazu a stanovení, co musí obsahovat kniha úrazů,
- změna v platových tarifech – zavádí se tzv. pásmové odměňování, které umožňuje stanovit tarifní plat bez ohledu na počet odpracovaných let,
- zvyšuje se výše stravného v podnikatelské sféře a snižuje se sazba základní náhrady za použití vlastního vozidla.

Zákon o stavebním spoření

- výše státní podpory stanovena na 10 % z uspořené částky v kalendářním roce (maximálně 2000 Kč). Již připsaných plateb státní podpory se netýká.

Zákon o účetnictví

- zahraniční fyzické osoby podnikající na území ČR budou mít povinnost vést účetnictví za stejných podmínek, které platí pro české podnikající fyzické osoby (tj. za splnění podmínek mají na

- výběr mezi vedením účetnictví a daňovou evidencí, popř. paušálními výdaji),
- zavedena nová pravidla přepočtu exotických cizích měn nevyhlášených ČNB,
- umožnění osvobození od povinnosti sestavit konsolidovanou účetní závěrku, pokud mateřská společnost ovládá pouze účetní jednotky, které jsou jednotlivě i v souhrnu nevýznamné,
- je rozšířen okruh účetních jednotek, které mohou účtovat primárně dle IFRS a současně jsou stanoveny podmínky, za kterých tak mohou činit,
- nová pravidla správního trestání za účetní chyby.

Další změny se dotkly např. **zákona o podpoře využívání obnovitelných zdrojů** a **návazně i zákona o dani dědické, darovací a z převodu nemovitostí**. O těchto změnách jsme vás již informovali v našem článku ve Finančním Managementu č. 19/2010. Rádi bychom rovněž připomněli, že od 1. 1. 2011 nabývá účinnosti **nový daňový řád**. O nejdůležitějších změnách, které s sebou daňový řád přinese, jsme Vás informovali průběžně během roku 2010. Vzhledem k významu těchto změn v tom budeme pokračovat i v dalších číslech newsletteru.

Kdybyste měli zájem o podrobnější rozbor některé z výše nastíněných změn, neváhejte se na nás obrátit, rádi ji s vámi zkonkretizujeme.



Ing. Daniela Císařovská

daniela.cisarovska@fucik.cz

(Pokračování ze stránky 1)

slancům po schválení vládou (sněmovní tisk 215).

Protože návrh měl nabýt účinnosti dnem 1. 1. 2011, vláda navrhla, aby účinnost zákona nabyla účinnosti patnáctým dnem následujícím po dni jeho vyhlášení.



Jan Tahal

tahal@fucik.cz

Zákonné lhůty plnění daňových povinností v roce 2011

Plátcí spotřebních daní, jimž podle zák. č. 353/2003 Sb., o spotřebních daních, ve znění pozdějších předpisů (dále jen „zákon o spotřebních daních“), vznikla povinnost daň



přiznat a zaplatit, jsou povinni podat daňové přiznání samostatně za každou daň celnímu úřadu, a to do 25. dne po skončení zdaňovacího období, ve kterém tato povinnost vznikla, pokud zákon o spotřebních daních nestanoví jinak; ve stejné lhůtě a stejným způsobem jsou plátcí oprávněni uplatnit nárok na vrácení daně, pokud zákon o spotřebních daních nestanoví jinak. Při dovozu vybraných výrobků se za daňové přiznání považuje celní prohlášení, jímž je navrženo propuštění vybraných výrobků do příslušného celního režimu.

Podle specifických ustanovení zákona o spotřebních daních mohou podávat daňová přiznání k uplatnění nároku na vrácení spotřební daně také právnické a fyzické osoby, mající postavení daňových poplatníků, které nakoupily nebo samy vyrobily a prokazatelně použily minerální oleje pro výrobu tepla (dále jen „topné oleje“) a vybrané minerální oleje pro zemědělskou prvovýrobu (dále jen „zelená nafta“) a které nakoupily nebo samy vyrobily ostatní (technické) benziny a prokazatelně tyto benziny použily jinak než pro prodej, pro pohon motorů, pro výrobu tepla nebo pro výrobu směsí.

Spotřební daň (mimo spotřební daň z lihu) je splatná do 40. dne po skončení zdaňovacího období a spotřební daň z lihu je splatná do 55. dne po skončení zdaňovacího období, pokud zákon o spotřebních daních nestanoví jinak. Daň vybíraná při dovozu vybraných výrobků je splatná ve lhůtě 10 kalendářních dní ode dne, kdy bylo povinné osobě doručeno rozhodnutí o vyměření cla, daní a poplatků, nebo ústně sdělena výše daně, popřípadě ve lhůtě stanovené celním úřadem, rozhodl-li o odkladu platby celního dluhu.

Plátcí energetických daní, kterým vznikla povinnost daň přiznat a zaplatit, jsou povinni podat daňové přiznání a zaplatit příslušnou daň do 25. dne po skončení zdaňovacího období, ve kterém tato povinnost vznikla.

Daňový subjekt, který je povinnou osobou podle § 3a zákona o biopalivech, je povinen do 31. 1. podat hlášení o splnění povinnosti uvedení minimálního množství biopaliv do

(Pokračování na stránce 3)

Změny daňových pravidel od 1. 1. 2011 na Slovensku

Nejen v České republice, ale také na Slovensku došlo dnem 1. 1. 2011 ke změnám v oblasti daní. Článek je zaměřen na některé změny daní z příjmů, daně z přidané hodnoty a také změny v sociálním a zdravotním pojištění.

Daň z příjmů

Dnem 1. 1. 2011 vstoupila v platnost novela zákona o daních z příjmů, jejíž změny se dotknou všech daňových subjektů. Níže uvádíme sedm změn:

- Snížení paušálních výdajů z řemeslné činnosti, a to z 60 % na 40 % z příjmů.
- Pro daňové subjekty došlo ke zrušení osvobození příjmů z prodeje bytu či obytného domu s max. 2 byty, měl-li zde prodávající trvalý pobyt minimálně 2 roky. Zrušení osvobození se týká bytů či domů pořízených po datu 1. 1. 2011. Příjem z prodeje nemovitosti, kterou vlastnila fyzická osoba (nepodnikatel) minimálně 5 let zůstává osvobozen i nadále, stejně se bude posuzovat i příjem z bytu.
- Do konce roku 2010 byly od daně osvobozeny příjmy z pronájmu, z příležitostných činností, převodu cenných papírů, opcí a podílů v obchodních společnostech do výše pětinásobku životního minima, což v roce 2010 činilo 925,95 eur. Od 1. 1. 2011 je tato výše stanovena paušálně na hodnotu 500 eur.
- Příspěvky zaplacené na doplňkové důchodové spoření, účelové spoření a životní pojištění nelze od 1. 1. 2011 uplatnit jako nezdanitelnou část základu daně. V ročním zúčtování či daňovém přiznání za rok 2010 lze příspěvky jako odpočitatelnou položku uplatnit.
- Zdanění „kapesného“, které se vyplácí zaměstnancům při pracovních cestách. Tzn. že na straně zaměstnance se jedná o zdanitelný příjem, avšak u zaměstnavatele je vyplacené kapesné i nadále daňovým výdajem. Podle zákona o cestovních náhradách je pro zaměstnavatele tato náhrada od 1. 1. 2011 fakultativním výdajem, není povinen ji zaměstnanci poskytnout. Také u samostatně výdělečně činných osob nebude vyplacené kapesné ve výši 40 % při zahraničních pracovních cestách daňovým výdajem.
- Od 1. 1. 2011 není možné uplatnit nezdanitelnou část základu daně na poplatníka, případně na jeho manželku, která nemá vlastní příjem

v případě, nemá-li poplatník tzv. aktivní příjem (tzn. ze zaměstnání, podnikání či jiné výdělečné činnosti). Nezdanitelnou část základu daně nelze uplatnit oproti tzv. pasivním příjmům (např. příjmům z pronájmu, kapitálovým příjmům a ostatním příjmům).

• Další podstatnou změnou je zdaňování příjmů srážkovou daní (např. úroky na bankovních účtech), kdy do konce roku 2010 bylo možné tuto sraženou daň považovat za zálohu na daň a poplatníci (zejména studenti, důchodci) mohli při uplatnění odpočitatelné prostřednictvím daňového přiznání požádat o přeplatek na dani. Nyní se srážková daň považuje za již vypořádanou a nebude ji možné uvádět v daňovém přiznání. Tato změna platí také pro právnické osoby, příjmy z úroků se od 1. 1. 2011 považují za zdaněné příjmy, v rámci přiznání se budou odpočítávat ze základu daně.

Za daňový výdaj se nepovažuje DPH zaplacená v zahraničí, pokud v tomto státě vznikl nárok na její vrácení a daňový subjekt si o vrácení nezažádá.

Daň z přidané hodnoty

Od 1. 1. 2011 dochází také ke změně zákona o dani z přidané hodnoty. Důvodem změny zákona je zejména implementace evropských směrnic a dále zpřesnění jednoznačnosti

textu zákona. Dochází ke zvýšení sazby DPH z 19 % na 20 %. Pokud však v prosinci 2010 došlo k dodání zboží a služeb, avšak vyfakturováno bylo v lednu 2011 (do 15 dní od vzniku daňové povinnosti), pak lze uplatnit sazbu ve výši 19 %. Také v případě dobropisů a vrubopisů se vychází z doby poskytnutí původní dodávky. Tzn. že dobropis vystavený v roce 2011 k faktuře za zboží či službu dodanou v roce 2010 bude s 19% sazbou DPH.

Další podstatnou změnou v oblasti DPH je datum daňové povinnosti při tzv. opakovaných zdanitelných plněních (např. při čtvrtletní fakturaci nájmu apod.). Od 1. 1. 2011 je v zákoně uvedeno, že daňová povinnost vzniká nejpozději posledním dnem období, na které se platba vztahuje. V roce 2010 bylo ze zákona slovo „nejpozději“ vypuštěno, což způsobovalo některým daňovým subjektům značné problémy. Od roku 2011 lze při nájemném např. za 1Q 2011 určit kterýkoli den pro daňovou povinnost v období ledna až března, nejpozději však

(Pokračování na stránce 4)

(Pokračování ze stránky 2)

volného daňového oběhu pro dopravní účely za uplynulý kalendářní rok. Podle přechodných ustanovení zákona č. 172/2010 Sb., kterým se mění zákon č. 86/2002 Sb., o ochraně ovzduší a o změně některých dalších zákonů, ve znění pozdějších předpisů, se za kalendářní rok 2010 považuje období od 1. 1. 2010 do 31. 5. 2010 a období od 1. 6. do 31. 12. 2010. Obě hlášení podává daňový subjekt do 31. 1. Ve stejné lhůtě je splatný i poplatek, pokud nebyla podle zákona o biopalivech stanovena povinnost splnění.

Pro osoby požívající výsad a imunit podle mezinárodní smlouvy, kterou je Česká republika vázána, a pro vojenské orgány ozbrojených sil působících na území ČR na základě mezinárodní smlouvy platí pro plnění daňových povinností, případně odvodů a vrácení daně speciální úprava v jednotlivých daňových zákonech.

S ohledem na změny v oblasti DPH bychom rádi připomněli povinnost elektronicky podat Souhrnné hlášení, pokud plátce daně uskutečnil dodání zboží, resp. přemístění obchodního majetku do jiného členského státu EU, anebo pokud plátce poskytl službu s místem plnění v jiném členském státě, jak je upraveno v § 102 zák. č. 235/2004 Sb., o dani z přidané hodnoty, ve znění pozdějších předpisů.

Vrácení daně plátcům v jiných členských státech, vrácení daně v tuzemsku osobám registrovaným k dani v jiném členském státě nebo vrácení daně zahraničním osobám povinným k dani, vrácení daně osobám se zdravotním postižením je upraveno v příslušných ustanoveních dílu 11 zák. č. 235/2004 Sb., o DPH, ve znění pozdějších předpisů.

Nabytím účinnosti zákona č. 261/2007 Sb., o stabilizaci veřejných rozpočtů, kterým se novelizuje zákon o dani z přidané hodnoty, je založeno právo na tzv. skupinovou registraci plátců. Skupina se podle nového § 95a odst. 2 ZDPH stává plátcem od 1. 1. následujícího roku, pokud je přihláška k registraci skupiny podána nejpozději do 31. 10. běžného roku.

Rovněž upozorňujeme poplatníky daně z příjmů právnických osob, že dále uvedené lhůty pro podání daňového přiznání a splatnosti daně a záloh na daň (přesáhla-li poslední známá daňová povinnost 30 tisíc Kč) se týkají pouze zdaňovacího období kalendářního roku podle § 17a písm. a) zák. č. 586/1992 Sb., o daních z příjmů, ve znění pozdějších předpisů. Poplatníci, jejichž zdaňovací období je rozdílné od kalendářního roku, si odvodí konkrétní termíny splatnosti záloh a podání daňového přiznání sami podle zásad stanovených zákonem o daních z příjmů. Pro daň z příjmů

(Pokračování na stránce 4)



1. Online Business Brunch®

Virtuální AC

Podívejte se na záznam diskuse

Pro více informací klikněte [zde](#).



(Pokračování ze stránky 3)

k 31. 3. 2011. Nejčastěji se datum určuje podle dne vystavení faktury.

V zákoně se prodlužuje lhůta z 10 na 20 let, po kterou je subjekt povinen upravit odpočet daně v případě nabytí nemovitosti a změny účelu jejího použití. Během této lhůty je povinen archivovat všechny doklady týkající se nemovitého majetku.

Zdravotní a sociální pojištění

V oblasti sociálního a zdravotního pojištění byl rozšířen okruh příjmů, ze kterých vyplývá povinnost hradit sociální a zdravotní pojištění. Pojištění tak nově podléhá 1 % z pořizovací ceny firemního vozidla poskytnutého zaměstnanci pro soukromé účely, příspěvky ze sociálního fondu, nepeněžní příjmy zaměstnance, odstupné, odchodné a kapesné poskytnuté zaměstnancům při zahraniční pracovní cestě.

Od ledna 2011 podléhá sociálnímu pojištění také odměna jednatelů za výkon funkce, zatímco do konce roku se z odměny odvádělo pouze zdravotní pojištění. V případě jednatelů se pro sociální pojištění dále rozlišuje pravidelný a nepravidelný měsíční příjem. Jde-li o jednatele s nepravidelným příjmem, vzniká povinnost hradit pouze důchodové pojištění. V případě pravidelného příjmu se sociální pojištění platí na důchodové pojištění, pojištění v nezaměstnanosti a nemocenské. Zaměstnavatel je povinen přihlásit jednatele vykonávajícího tuto funkci na základě smlouvy z předchozích období k sociálnímu pojištění nejpozději do konce ledna 2011.

Od ledna 2011 podléhají povinnému zdravotnímu pojištění ve výši 10 % také dividendy, pokud za rok přesáhnou minimální měsíční základ (v r. 2011 329,06 eura za rok). Pojištění

bude hradit pojištěnec sám v rámci ročního zúčtování zdravotního pojištění a bude se týkat pouze společníků a akcionářů – fyzických osob podléhajících sociálnímu systému na Slovensku. Tzn. že povinnost se netýká právnických osob a většiny zahraničních fyzických osob. Odvodům podléhají dividendy vyplacené ze zisku dosaženého nejdříve za zdaňovací období od 1. 1. 2011 (podíl na zisku roku 2011 bude vyplacen v roce 2012 a povinnost ročního zúčtování bude až v roce 2013).

Z ostatních druhů příjmů fyzických osob podléhají zdravotnímu pojištění například příjmy z pronájmu, příjmy z prodeje nemovitostí, kapitálové příjmy (úroky z poskytnutých půjček) apod.

Zdravotnímu a sociálnímu pojištění nepodléhají příjmy, které se zdaňují srážkovou daní (např. úroky připsané na bankovní účet), nejsou předmětem daně (vyjma podílů na zisku) nebo jsou od daně osvobozené (např. příspěvek zaměstnavatele na stravování zaměstnanců).

K důvodům schválení novel zákonů o sociálním a zdravotním pojištění patří zejména snaha zákonodárců do budoucna zavést jednotný výběr odvodů a daní. Je tedy otázkou, kdy bude vše nastaveno tak, aby tato snaha mohla být uvedena v praxi.

**Ing. Ingrid Cicáková, daňová
poradkyně slovenské pobočky
Fučík & partneři, s.r.o.
ingrid.cicakova@adea.sk**



**Ing. Petra Štenclová, asistentka daňového poradce
Fučík & partneři, s.r.o.
petra.stenclova@fucik.cz**

NSS: Souběh funkce jednatele a ředitele není možný

Nejvyšší správní soud v rozsudku čj. 3 Ads 119/2010-58 ze dne 9. 12. 2010 opět bez váhání potvrdil, že souběh funkce jednatele a výkonu činnosti ředitele na základě pracovní smlouvy není možný.

Šlo o situaci, kdy měl jednatel společnosti uzavřenou pracovní smlouvu na výkon činnosti ředitele společnosti. Závěrem judikátu je, že pracovní právní poměr nevznikl – a to se všemi důsledky v oblasti sociálního pojištění (tj. zejména, že jednatel nebyl a není nemocensky pojištěn) a daní. Pracovní poměr jednatele společnosti, který uzavřel pracovní smlouvu na výkon činnosti ředitele společnosti, nevznikne,

pokud je pracovní náplň ředitele shodná s činností jednatele, resp. pracovní náplň ředitele neobsahuje jiné činnosti než ty, které je povinen vykonávat jako jednatel. V daném případě sice stěžovatel konstantně tvrdil, že náplň jeho činnosti jakožto jednatele společnosti na straně jedné a jako ředitele společnosti na straně druhé, se liší, ale nikterak blíže nespecifikoval, v čem tyto rozdíly spočívají a jaké důkazy navrhuje k jejich prokázání.



**Ing. Kateřina Hružová
katerina.hruzova@fucik.cz**

**Nezapomeňte si prodloužit předplatné časopisu
Finanční Management na rok 2011!**

Objednávejte na <http://predplatne.economia.cz>

**Více informací žádejte na predplatne@economia.cz
nebo na tel. 800 11 00 22**



Newsletter Finanční Management vydává Economia, a.s.,
ve spolupráci s auditorskou a poradenskou firmou



Firma Fučík & partneři s vámi ráda projedná otázky a záležitosti vyplývající z informací obsažených v newsletteru FM.
Naše informace jsou všeobecné a nemohou nahradit příslušná odborná poradenství.

(Pokračování ze stránky 3)

vybíranou srážkou podle zvláštní sazby zpravidla platí povinnost plátce odvést sraženou daň do konce kalendářního měsíce následujícího po měsíci, kdy ji byl povinen srazit.

Úhrn sražených záloh nebo úhrn částek, které měly být sraženy jako zálohy na daň z příjmů fyzických osob ze závislé činnosti a z funkčních požitků, odvede plátce daně nejpozději do 20. dne kalendářního měsíce, v němž mu povinnost srazit zálohy vznikla.

Důležité upozornění pro plátce daně z příjmů fyzických osob ze závislé činnosti a z funkčních požitků zaměstnávající v r. 2010 daňové nerezidenty: podle ustanovení § 38j zákona o daních z příjmů vyplývá povinnost podávat Vyúčtování daně z příjmů ze závislé činnosti včetně příloh pouze elektronicky u plátců daně, u nichž je vybírána nebo srážena daň nebo záloha na daň z příjmů poplatníků uvedených v § 2 odst. 3 zákona o daních z příjmů (tj. daňových nerezidentů), a to poprvé za zdaňovací období, které započalo v r. 2010, tzn. v r. 2011 (termín pro podání tohoto vyúčtování je 20. 3. 2011). Povinnost ze zákona o daních z příjmů podávat výše uvedené vyúčtování včetně příloh elektronicky nemá pouze plátce daně, který je fyzickou osobou, pokud počet poplatníků podle § 2 odst. 3, jimž vyplácí příjem ze závislé činnosti a funkční požitky, během vykazovaného zdaňovacího období nepřesáhl 10 osob. Pozn.: Výše uvedená povinnost se nevztahuje na podání Vyúčtování daně vybírané srážkou podle zvláštní sazby daně z příjmů fyzických osob.

Doporučujeme věnovat pozornost možnosti elektronicky podávat daňová priznání či vyúčtování k vybraným daním (spotřební daň, energetické daně, vyúčtování daně z příjmů ze závislé činnosti včetně příloh a vyúčtování daně vybírané srážkou podle zvláštní sazby daně včetně dalších elektronických podání). Odkaz na aplikaci elektronické podání včetně souvisejících informací je umístěn na stránkách České daňové správy (<http://cds.mfcr.cz>) v sekci „Daně elektronicky“, na internetových stránkách Celní správy (www.celnisprava.cz) v sekci „Aplikace/Web klient e-DAP“ a na webových stránkách Ministerstva financí (<http://www.mfcr.cz/>) v sekci „Daně a cla/EPO – el. podání“.

Zdroj: Česká daňová správa